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 1202حسب  رمز المقرر   محاسبة التكاليف والإدارية ئمباد اسم المقرر

 الخامس المستوى البكالوريوس في المحاسبة    البرنامج

 4 الساعات المعتمدة 1201حسب  – 1 المحاسبة المالية ئمباد المتطلبات السابقة

 :أهداف المقرر

 لمختلفة للتكلفة وعناصرها وتبويباتها والمحاسبة عنها،التمييز بين المفاهيم  ا -1

 ،الالمام بتحليل العلاقة بين التكلفة والربح والحجم   -2

 ، عن عناصر المواد والأجور والتكاليف الصناعية غير المباشرة.الإلمام  بموضوع المحاسبة -3

 ،  إعداد قوائم التكاليف والدخل في المنشآت الصناعية -4

 والأساليب الحديثة في مجال المحاسبة الإدارية والتكاليف. ،  لتشغيليةعداد الموازنات اإوإلقاء الضوء على  -5

 

 مفردات المقرر:

  ومفاهيم التكلفةالإطار العام للمحاسبة الإدارية ومحاسبة التكاليف    الموضوع الأول:

 تحليل العلاقة بين التكلفة والربح والحجم   الموضوع الثاني: 

 المحاسبة عن تكلفة المواد الواردة إلي المخازن والمنصرفة منها ، وتحديد الحجم الإقتصادي لطلبية الموضوع الثالث: 

                          شراء المواد ، وإدارة المخزون بإستخدام نظام الإنتاج في التوقيت المنضبط

 المحاسبة عن تكلفة العمل )تكلفة الأجور(:   الموضوع الرابع

  الموضوع الخامس : المحاسبة عن التكاليف الصناعية غير المباشرة ) النظام البسيط – نظام تكاليف الأنشطة (

  الموضوع السادس : إعداد قوائم التكاليف والدخل في ظل مداخل التكاليف المختلفة

  الموضوع السابع :   مقدمة في إعداد الموازنات التخطيطية

  الموضوع الثامن :  بعض الأساليب الحديثة في مجال المحاسبة الإدارية والتكاليف

 :المراجع الرئيسة للمقرر

 المرجع الرئيسي:

السادسة عشر )الطبعة سيريكانت داتار ، مضاف ف راجان "هورنجرن: محاسبة التكاليف ، مدخل ادارى" ، الطبعة  ▪

 .2019العربية الأولى( ، الجزء الأول ، ترجمة الهيئة السعودية للمحاسبين القانونيين ، 

سيريكانت داتار ، مضاف ف راجان "هورنجرن: محاسبة التكاليف ، مدخل ادارى" ، الطبعة السادسة عشر )الطبعة  ▪

 .2020للمحاسبين القانونيين ،  العربية الأولى( ، الجزء الثاني ، ترجمة الهيئة السعودية

 المراجع الأخرى:

- 2016عبد المنعم ، ضو، سعيد يحيى . "محاسبة التكاليف"  ، مكتبة الثلوثية ،  صلاح بسيونى ، فليح ،، عيد ▪

2017. 

 توزيع الدرجات:

 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1)

 ( درجات.Quiz( )10ومناقشات فصلية واختبارات قصيرة )وتطبيقات عملية  وحضورواجبات  (2)

 ( درجات5لطالب أو مجموعة الطلاب بشكل نظري عن أحد موضوعات المقرر)تقرير ) ملخص نظري ( يعده  ا (3)

   قسمي الطلاب    شعب بين اموحد  يشمل كل موضوعات المقرر  ويكون ( درجة40الاختبار النهائي ) (4)

   والطالبات.



 

 

Course title Principal of Cost & Management Accounting Course code Acc 1202 

Program Bachelor in Accounting Level Fifth 

Prerequisite Principles of Financial Accounting 1 – Acc 1201 Credit hours 4 

Main learning outcomes:  

1 -  Distinguishing between the different concepts of cost, its components and classifications, and 

accounting for it . 

2-  Explain the features of cost–volume– profit (CVP) analysis and  Determine the breakeven point 

and output level needed to achieve a target operating income 

3 -  Familiarity with the topic of accounting for raw materials cost , labor cost, and overhead costs. 

4- Preparing cost and income statements in industrial firms using multiple costing methods  
5- An Introduction to how to prepare operating budget.  

6- Shedding light on some modern techniques in management and cost accounting. 
 

Topics to be covered: 

The first topic:  An introduction to cost terms and purposes. 

The second topic:  Cost–Volume–profit analysis . 

The third topic: Accounting for raw material cost and some related issues . 

The fourth topic:  Accounting for labor cost . 

The fifth topic: Allocating overhead cost . 

The sixth topic:  Preparing cost and income statements in manufacturing  firms using multiple 

costing methods .  

The seventh topic: Master budget and responsibility accounting . 

The eighth topic:  Some modern techniques in management and cost accounting areas  . 
 

Required textbooks: 

Main Reference: 

* Srikant M. Datar , Madhav V. Rajan , 2019, “Horngren's Cost Accounting – A Managerial 

Organization for Chartered and  Saudiranslation of T  .edition , part one th16 Emphasis”,

. Accountants Professional 

* Srikant M. Datar , Madhav V. Rajan , 2020, “Horngren's Cost Accounting – A Managerial 

Organization for Chartered and  Saudiranslation of T  .woedition , part t th16 Emphasis”,

. Accountants Professional 
 

Other references: 

Eid, Salah Bassiouni, Falih, Abdel Moneim, Daou, Saeed Yahya. “Cost Accounting”, Al-

Thuluthiya Library, 2016-2017 
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Grading: 

(1) Two periodic tests, the first with (20 degrees)  and the second with (25 degrees) . 

(2) Assignments, participations and  discussions  in lectures , short tests (Quizzes) (10  degrees ) . 

(3) A report (theoretical summary) prepared theoretically by a student or a group of students on 

one of the course topics (5 degrees). 

(3) Final  unified exam with 40 degrees covers all course topics .  


